
 
 
 

 

Frederik Jensen  
Niels Christian Nielsen 
 
     
      
    
   

10. november 2023 
Sag: 23-021718 

 
 
 

Kære Frederik Jensen og Niels Christian Nielsen  

I stillede begge spørgsmål i forbindelse med Byrådets behandling af den planlagte solcellepark 
ved Skælskør (lokalplan 1255) i forbindelse med Byrådsmødet 30. oktober 2023.  

Frederik Jensen spurgte til hvordan planen omkring solcelleparken hænger sammen med 
strategien om at borgerne kan bo på landet og nyde det gode liv og kommunens ønsker på 
dette felt.  

Niels Christian Nielsen spurgte til, hvor meget det har kostet at udarbejde lokalplan 1255 - Om 
Byrådet ved fremtidige lokalplaner for solceller vil åbne op for det økonomiske aspekt, så 
borgerne kan se hvile store fortjenester solceller handler om. Afslutningsvist spurgte Niels 
Christian Nielsen om Byrådet som ejer af SK-forsyning vil undersøge en forretningsmodel, hvor 
SK-forsyning kan stå som operatør af solceller på kommunale eller private bygninger.  

Da i begge stillede spørgsmål til samme overordnede emne, har jeg valgt at svare samlet.  

I forhold til Frederik Jensens spørgsmål.  
 
Når der planlægges nye tiltag eller anlæg i det åbne land, eksisterer der en række planmæssige 
interesser, som hver især skal varetages. Slagelse Kommune arbejder i denne forbindelse 
målrettet for at understøtte landsbyer med en størrelse på 50 – 400 indbyggere, og som har et 
samlingspunkt i form af kirke, forsamlingshus eller en fælles grønning (gadekær, legeplads o.l.).  

I en planproces sker der dog en afvejning af forskellige og til tider modsatrettede interesser. 
Muligheden for at leve og bo landet, og vores ønske om at understøtte landsbyerne er her 
interesser, der indgår på lige fod med øvrige interesser, der også skal varetages. 

Slagelse Kommune har i denne forbindelse udpeget en række områder i det åbne land, hvor der 
potentielt kan planlægges for store solenergianlæg, og hvor der indledningsvis er taget hensyn 
til andre interesser, som er uforenelige med et teknisk anlæg og som derved ikke tilsidesættes. 
Dette er blandt andet tilfældet i forbindelse med arealerne i lokalplan 1255.  
 
Planlægningen af sådanne tekniske anlæg skal dog ske under hensyntagen til de øvrige 
planlægningsmæssige interesser. Også i de udpegede områder. Store solenergianlæg fylder rent 
arealmæssigt og vi er opmærksomme på, at placeringen vil påvirke det lokale landskab og den 
visuelle oplevelse. Derfor er det et krav at sådanne anlæg bliver afskærmet af en tæt 
randbeplantning, så anlæggets landskabelige indvirkning blødes op.  

Igennem denne afvejning i arbejder vi for, at det er muligt at bo og leve på landet, og 
rammerne for det gode liv på landet, ikke tilsidesættes af planlægningen for og lokaliseringen af 
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store solenergianlæg hverken de anlæg der sigtes til i lokalplan 1255 eller andre fremtidige 
anlæg.  

I forbindelse med Niels Christian Nielsens spørgsmål.  

Jeg har spurgt administrationen, om der eksisterer et overblik over kommunens omkostninger i 
forbindelse med arbejdet omkring lokalplan 1255. Administrationen ligger ikke inde med disse 
oplysninger. Dette skyldes, at sådanne omkostninger ikke opgøres i forbindelse med lokalplaner. 
Arbejdet med lokalplaner er netop en del af planafdelingens løbende drift og myndighedsrollen. 
Det er noget, der skal gennemføres, når der træffes politisk beslutning om at igangsætte 
sådanne processer.  

Det gælder for såvel solceller som for planlægning af boliger, butikker eller erhverv, at private 
bygherrer ofte har et økonomisk incitament for at anmode om igangsættelse af en lokalplan. 
Dette økonomiske aspekt indgår dog ikke i udarbejdelsen af lokalplanerne. Lokalplaner 
udarbejdes ud fra en række regler og rammer, hvor fokus er på den fysiske planlægning. 
Økonomiske forhold er ikke et hensyn der indgår i den fysiske planlægning, og derfor er det 
heller ikke et forhold, der beskrives i lokalplanerne. 

Ideen om solceller på tage og bygninger er ikke ny. Der er både fordele og ulemper ved 
sådanne arrangementer. Dette afhænger dog af de konkrete løsninger. Dvs. typen af solceller, 
ejerforhold af såvel solceller som bygningerne de står på, afstand til hovedårer og knudepunkter 
i energiinfrastrukturen samt eksisterende lokal- og kommuneplaners bestemmelser med mere.  
 
Skønt ideen kan være den rigtige i visse situationer, er en forretningsmodel, hvor sådanne 
placeringer af solceller er den eneste eller den primære løsning i hele kommunen derfor ikke 
helt så lige til, som det kunne synes ved første øjekast.   

Jeg har fuld tiltro til ledelsen og bestyrelsen i SK-forsyning. Det er dem der beslutter retningen 
for selskabet. Slagelse Kommune har fire medlemmer i bestyrelsen, men disse medlemmer 
bestemmer ikke enerådigt retningen for selskabet. Jeg ved at SK-Forsyning har udtrykt 
interesse i forskellige tiltag, der kan minde om det du foreslog. Kommunen vil dog lade 
selskabet selv vurdere, hvad, hvornår og hvordan det er forretningsmæssigt rentabelt, inden for 
lovens rammer at se på sådanne løsninger.   

Tak for jeres spørgsmål.  

 
Venlig hilsen 
 
Knud Vincents 
Borgmester  
 
 

 

 
 
 
 
 
 
Læs om Slagelse kommunes behandling af dine personoplysninger på Link til Slagelse kommunes behandling af 
dine personoplysninger. 
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